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برخلاف اغل�ب مدافعان IPC معاون توس�عه 
ش�ركت ملي نفت از اصلاحات اعمال شده بر 
قراردادهاي نفتي اس�تقبال ك�رد و گفت اين 
اصلاحات مفيد بوده است، اين در حالي است 
كه مدافعان IPC اين ايرادات اصلاح ش�ده را 
غير مهم و ضروري و حتي نگارشي عنوان كردند!

به گزارش »جوان«، غلامرضا منوچهري كه قرار 
اس��ت اجرا كننده IPC در صنعت نفت باشد، 
روز گذشته با همراهي تعدادي از مديران خود 
روبه روي خبرنگاران نشس��ت تا به پرسش هاي 
 IPC آنان پاسخ دهد هرچند در ابتدا به تشريح
پرداخت و سعي كرد فارغ از فضاي جنجالي اين 
روزهاي صنع��ت نف��ت از در مباحث تخصصي 

وارد گود شود. 
يكي از شباهت هاي دقيق صحبت هاي منوچهري 
با وزير نفت تأكيد هر دو مسئول به تكرار بديهياتي 
است كه در وادي عمل مخالف آن عمل شده است. 
به عنوان نمونه وزير نفت طي دو دهه گذش��ته از 
اهميت توسعه ميادين مشترك گفت ولي در عمل 
بيش از ۵۰ درصد س��رمايه گذاري ها را به ميادين 
مستقل سوق داد. منوچهري اما روز گذشته جاده را 
يك طرفه نديد و از توان ايراني ها گفت: »زماني ما در 
شركت پتروپارس، پروژه فاز يك پارس جنوبي را به 
عنوان اولين پروژه ايراني بخش بالادستي در دست 
گرفتيم كه آقاي زنگنه به عنوان وزير وقت، دست 
خود را به نشانه تس��ليم در اين پروژه بالا برده بود 
و اميدي به توليد رساندن آن نداشت، اما ايراني ها 
اين پروژه را توسعه دادند و ما در شركت پتروپارس، 
بعد از آن اجراي فازه��اي 6، 7 و 8 و همچنين فاز 
12 را در كارنامه شركت ثبت كرديم و ديديم كه 
شركت هاي ايراني نيز مي توانند پروژه هاي بخش 

بالادستي را توسعه دهند.«
   بازي با جنوب

در ادبيات نفتي ه��ا، اصطلاح بچه ه��اي جنوب 
عبارتي رايج اس��ت كه به نوعي مكتب ش��مارده 
مي شود. اين مكتب با در دست داشتن 83 درصد 
از توليد نفت كشور  افراد فني و دلسوزي راشامل 
مي ش��ود كه تنها دليل اختلافش��ان با وزير نفت  
مباحث فني است. IPC كه مطرح شد جنوبي ها 
نس��بت به اين قرارداد انتقاد وارد كردند و به وزير 
نفت پيام دادن آنها مخالف IPC هستند. سه سال 
بحث روي اين مدل قراردادي نهايت كار را به اينجا 
رساند كه ش��ركت ملي مناطق نفت خيز جنوب 
مدل جدي��دي را به هيئت مديره ش��ركت نفت 
ارائه كرد كه تا حدودي به تصويب رسيد. هر چند 

اين تصويب كمي عجيب بود ولي منوچهري روز 
گذشته با ارائه شرطي مهم در انعقاد اين قراردادها 
گفت ش��ركت خارجي بايد هم پول بياورد و هم 
تعهد توليد دهد. اين شرط بدان معناست كه عملًا 
موافقت چندي پيش شركت ملي نفت با اين مدل 
به باد رفت و قرار نيست چنين مدلي عملياتي شود 

تا همچنان در روي پاشنه IPC بچرخد. 
معاون مديرعامل شركت ملي نفت با بيان اينكه 
»ايجاد شركت هاي بالادستي ايراني در برنامه ها 
ديده شده«، گفت: در احراز صلاحيت شركت ها 
تفاوتي بين شركت هاي خارجي و داخلي نيست 
و اگر شركت هاي داخلي نيز بتوانند قابليت هاي 
خودشان را به اثبات برسانند و بروند يك شريك يا 
مشاور خارجي بياورند مي توانند پروژه هاي جديد 

نفتي را در دست بگيرند. 
منوچهري خاطرنشان كرد: شركت هاي سرويس 
كمپاني در ايران رش��د خوبي داش��ته اند اما اين 
ش��ركت ها به روز نيس��تند و نياز اس��ت در كنار 

شركت هاي خارجي، به روز شوند. 
اين مقام مس��ئول با بي��ان اينك��ه »كار مهمي 
كه در مدل جديد ق��راردادي نفت ديده ش��ده، 
پيوند خوردن منافع توس��عه دهندگان با منافع 
كارفرماس��ت«، گف��ت: وقت��ي بازپرداخت پول 
سرمايه گذاري شده از محل توليد محصول ميدان 
است و هر چه ضريب برداشت نفت بيشتر باشد، هم 
منافع كارفرما و هم منابع پيمانكار تأمين مي شود، 

اينگونه ديگر نگران تضاد منافع نيستيم. 
   خبر از توافق پشت پرده؟

وزارت نفت مهم ترين منتقد خود را بازي مي دهد 
تا كار خود را به پيش ببرد، آنها قصد دارند برخي 
ميادين را به صورت اختصاصي به ش��ركت هايي 
بدهند كه پيش��تر با آنه��ا مذاك��ره كردند. ولی 
كارشناسان آنها را نامحرم می دانند. ميدان نفتي 
آزادگان يكي از آنهاس��ت، ميداني كم ريس��ك و 

فوق العاده كه توتال مي خواهد آن را درو كند. 
مديرعامل ش��ركت ملي نفت در پاس��خ به اين 
س��ؤال كه قرار اس��ت برخي از ميادي��ن نفتي 
در قال��ب قرارداده��اي جديد به ص��ورت ترك 
تشريفات و بدون برگزاري مناقصه واگذار خواهد 
شد، گفت: اين موضوع كاملًا بستگي به استقبال 
ش��ركت كنندگان دارد. اگر ش��ركت كننده اي 
نباش��د راهي جز اينكه ميدان ب��دون برگزاري 

مناقصه واگذار شود نيست. 
عل��ي كاردر در پاس��خ به اين س��ؤال كه ش��ما 
قراردادهاي محرمانه اي با برخي از شركت هاي 

خارجي امضا مي كنيد كه اين موضوع مشكل ساز 
خواهد ش��د، گفت: اينها قرارداد نيس��ت بلكه 
توافقنامه هاي مطالعاتي است كه در آن طرفين 
تعهد مي كنند، اطلاع��ات درز نكند. در قرارداد 
به طور سفت و س��خت گفته شده است اگر اين 
اطلاعات درز پي��دا كند، مي تواني��م به محاكم 
بين المللي ش��كايت كنيم و خس��ارت دريافت 
كنيم. هر چند مع��اون وزير نف��ت اعلام كرده 
اس��ت براي واگذاري ميادين نفت��ي و گازي به 
شركت هاي خارجي در قالب قراردادهاي جديد 
صنعت نفت مناقصه برگزار مي ش��ود اما انعقاد 
تفاهمنامه محرمان��ه با برخي از ش��ركت هاي 
خارجي از شرايط مناقصه نيست زيرا اطلاعات 
يك شركت از ديگر شركت ها در صورت برگزاري 
مناقصه در مورد ميدان نفتي و گازي بيشتر است 
و اين از مهم ترين ابهاماتي است كه توسط معاون 

وزير نفت پاسخ داده نشد. 
    ماجراي جلسه غيرعلني با زنگنه

با اين وجود، وزارت نفت معتقد است كار خود را 
به خوبي پيش مي برد و جلسه غيرعلني مجلس 
را مؤيد روند خود بيان مي كند، نمونه س��اده آن 
تأكيد وزير نفت و رسانه هاي زنجيره اي مبني بر 
 ipc اقناع مجلس درباره توضيحات زنگنه در باره
است؛ موضوعي كه محمد دهقان از نمايندگان 

مجلس آن را رد مي كند. 
نماينده مردم طرقبه و شانديز اظهار داشت: اولاً 
يك جلسه محرمانه و غيرعلني برگزار كردند در 
حالي كه ما معتقد بوديم برگزاري غيرعلني اين 
جلسه لزومي ندارد و اصل بر علني بودن جلسات 
است در حالي كه اينجا براي علني بودن رأي گيري 
كردند، نمايندگان حاضر در جلسه 2۵۰ نفر بودند 
و فقط 11۵ نفر به غيرعلني بودن جلسه رأي دادند 
در حالي كه بايد براي غيرعلني بودن رأي گيري 
مي شد كه در اين صورت همان 11۵ نفر به آن رأي 

مي دادند و غيرعلني بودن رأي نمي آورد. 
عضو كميسيون قضايي و حقوقي مجلس ادامه 
داد: نزديك به س��ه ساعت جلس��ه غيرعلني به 
تعريف و تمجيد از قرارداده��اي جديد نفتي و 
وزير نفت اختصاص ياف��ت و مطالبي كه عمق 
كارشناسي نداش��ت مطرح ش��د و تنها هشت 
دقيقه به بنده و آقاي خادمي به عنوان منتقدان 
قراردادهاي نفتي وقت داده شد و تا آخر جلسه 

به اين هشت دقيقه پاسخ داده شد. 
وي با بيان اينكه در پي عدم اجراي 1۵ بند ابلاغي 
رهبري انقلاب مجدداً نام��ه اي در خصوص عدم 

اجراي اي��ن ابلاغيه از دفتر مق��ام معظم رهبري 
ارسال شده است، گفت: با وجود ابلاغيه 1۵ بندي، 
وزارت نفت 11 بند را اعمال نكرده بود، زماني كه 
انتقاد كردي��م آقاي زنگنه گفت نام��ه اخير مقام 
معظم رهبري دير به دست ما رسيده، اين در حالي 
است كه 1۵ بند مقام معظم رهبري كاملًا روشن 
بود و در نامه دوم دفتر مقام معظم رهبري اعلام 

كرده كه 11 بند ابلاغيه اعمال نشده است. 
عضو كميس��يون حقوقي و قضاي��ي مجلس در 
خصوص جمع بندي جلسه غيرعلني بررسي الگوي 
قرارداد هاي نفتي گفت: آقاي لاريجاني جمع بندي 
كرد كه ما اين اش��كالات را قبول داريم و موضوع 
را ساده س��ازي كرد. ايش��ان و وزير نفت ايرادات 
قراردادها را قبول داشتند و با اين جمع بندي كه 
اين اشكالات وارد است همان اشكالاتي كه ما در 

هشت دقيقه اعلام كرديم را تأييد كردند. 
وي ادامه داد: آقاي لاريجاني و وزير نفت هم اعلام 
كردند، ما در هيئت تطبي��ق مصوبات نيز به اين 
ايرادات رسيده ايم و براي آنها راه حل پيش بيني 
كرده ايم و آن را به هيئت وزيران مي دهيم، هيئت 
وزيران هم تصويب خواهد كرد و نظر رهبري هم 

تأمين مي شود. 
وي ابراز تأسف كرد: متأسفانه شأن مجلس را در 
سطح يك اداره اي براي كمك به وزارت نفت آن 
هم در راستاي يك مسير غلط پايين آوردند. انتظار 
اين بود مجلس پاي مصالح كشور محكم بايستد و 
اجازه ندهد اين خطاي بزرگ و اين الگوي جديد 
براي مياديني كه س��رمايه گذاري داخلي برايش 
وجود دارد، اعمال ش��ود، اين الگوي جديد نفتي 
قرار است براي سال هاي طولاني اقتصاد و سياست 

كشور را تحت تأثير قرار دهد. 
وي با بيان اينك��ه ما روز يك ش��نبه )31 مرداد( 
بنا داش��تيم كه طرح دوفوريتي اص��لاح قانون را 
در دس��تور كار صحن علني ق��رار دهيم، گفت: 
با برگزاري جلس��ه غيرعلني عملًا ب��ه اين طرح 

ضربه زدند. 
عضو كميس��يون قضايي و حقوقي مجلس ادامه 
داد: بالاخره آنچه نگران كننده است اين است كه 
يكسري كارشناساني كه تعلق خاطري به كشور 
ندارند و بيش از آنكه در كشور ما تعلق خاطر داشته 
باش��ند، به خارج تعلق خاطر دارن��د اينها بيايند 
يكسري الگوها طراحي كنند و دنبال اين باشند كه 

در انگليس و لندن اين الگو را رونمايي كنند. 
دهقان گفت: آنها بنا نداشتند اين موضوع را فاش 
كنند، اما يكسري از افراد حق طلبي كه در كشور 
اين موضوع را رصد مي كنند، ب��ه ويژه نيروهاي 
اطلاعاتي و افراد نظارتي كشور اجازه ندادند اين 

الگوي نفتي در انگليس رونمايي شود. 
عضو كميسيون حقوقي و قضايي مجلس گفت: ما 
از اين خبري كه بعد از جلسه غيرعلني پخش شد 
كه هيئت وزيران تصويب كردن��د، ناراحتيم، اگر 
دروغ اس��ت بايد دولت تكذيب كند و اگر راست 
است آن تعهداتي كه آقاي لاريجاني و وزير نفت در 

جلسه غيرعلني دادند، به آن عمل نكردند. 
وي در تش��ريح انگي��زه مهم برخي مس��ئولان از 
انعقاد اين قرارداد ها گفت: طبق اي��ن قراردادها، 
بايد شركت هاي داخلي و خارجي با مشاركت هم 
پروژه هاي نفتي را انجام دهند. اينها شركت هاي 
داخلي را با مديريت خودشان تحت عنوان باشگاهي 
ايجاد كردند، اين باش��گاه همپيمان شركت هاي 
خارجي و زيرمجموعه شركت هاي خارجي خواهد 
شد و به عنوان دلال و رابطي بين شركت هاي بزرگ 

خارجي با حكومت ايران نقش خواهد كرد. 
اين حقوقدان مجلس هشدار داد: در اين صورت 
چند قرارداد كه ببندند براي سال هاي متمادي در 
كشور حاكم هستند. هر دولتي كه بيايد چون اينها 
رابط بين شركت هاي خارجي و حكومت هستند 
و در اص��ل در ميدان هاي نفتي ما تس��لط دارند، 
بر دولت ها سلطه پيدا خواهند كرد. اين كار، كار 

صلاحي براي كشور نيست.

آوانسي بزرگ به توتال 
با اندكي تحقي��ق مي توان دريافت كه ميانگين عمر بيش��تر طرح ها و 
مگاپروژه هاي ملي صنعت نفت ايران، بيش از 1۰ سال و بعضاً به بيش 
از 1۵ سال رس��يده است و هنوز با گذشت بيش��تر از يك دهه از كليد 
خوردن مذاكرات قراردادي آنها، جز بي حاصلي و عدم النفع هنگفت و آه 

و حسرت، نتيجه اي به دست نيامده است. 
در ميان مس��ابقه عق��د ق��رارداد و اج��راي برنامه ه��اي بي نتيجه و 
برجسته س��ازي هاي پوچ و هياهوهايي از براي هيچ كه جز براي پر بار 
كردن غيرواقعي كارنامه عملكرد دولت ها، حاصل ديگري ندارد، غافل 
از آنيم كه عم��ر به بهره برداري نرس��يدن مگاپروژه هاي ملي همچون 
لايه نفتي پارس جنوبي، آزادگان، يادآوران، فاز 11، سلمان و... از يك 
دهه گذشته و جداي از عدم النفع اين ماجرا، ثروت ملي است كه در اين 

ميدان هاي مشترك از سوي رقباي بي انصاف ما به تاراج مي رود. 
قطر 2 ميليون نفري كه وسعتش از اس��تان بوشهر ما كوچك تر است، 
اكنون ربع قرن اس��ت كه از لايه نفتي پارس جنوبي، نفت اس��تخراج 
مي كند و بنا بر آماري، توليدش از اين بخش به حدود 7۰۰ هزار بشكه 
در روز مي رسد. حدود سه، چهار سال پيش بود كه قطر جشن برداشت 
يك ميلياردمين بشكه نفت خود از گنبد شمالي را جشن گرفت؛ نفتي 
كه قطعاً بخشي از آن س��هم ما بوده، در حالي كه حدود 13 سال است 
برنامه ريزی كرديم كه چاه حفاري كنيم و شناور »FPSO« بخريم تا 

ببينيم نفت پارس جنوبي چه رنگي است!
ق��رارداد فازه��اي 11، 13 و 14 ميدان عظي��م پارس جنوبي، حدود 
16 سال پيش بسته ش��ده اس��ت، اما گاز آنها در چاه هاي سكوهاي 
قطر در جريان اس��ت. در اين ميان، مرزي ترين و پرحاش��يه ترين فاز 
پارس جنوبي، فاز 11 است كه اگر به فرض تا پيش از پايان امسال هم 
قرارداد توسعه آن امضا شود، باز هم دس��ت كم چهار، پنج سال زمان 
مي برد تا به بهره برداري و در نتيجه عمر برنامه توس��عه آن به ركورد 

عجيب 2۰ سال برسد. 
فاز 11 به ان��دازه دو فاز متعارف پارس جنوبي اس��ت؛ يعني هر فاز آن 
11 حلقه چاه دارد كه از آنها روزانه 28 ميلي��ون مترمكعب گاز ترش 
و 4۰ هزار بشكه ميعانات گازي س��نگين استحصال مي شود كه طبق 
برنامه هاي شركت ملي نفت ايران قرار بود، گاز اين فاز با ظرفيت 1٩۰۰ 

ميليون فوت مكعب در روز، خوراك پارس ال. ان. جي را تأمين كند. 
قرار است فاز 11 پارس جنوبي در چارچوب 2 فاز 11A و 11B  توسعه 
يابد كه در فاز نخست، اين طرح ش��امل ساخت يك جكت، يك سكو، 
يك خط لوله دريايي و حفاري 11 حلقه چاه در درياس��ت و گاز توليد 
شده از آن به تأسيسات پالايشگاهي فازهاي 6 تا 8 پارس جنوبي منتقل 
شود. توسعه فاز 11B  هم به لحاظ فني و مشخصات كاري مشابه فاز 
11A  است، اما با توجه به ظرفيت خالي موجود در پالايشگاه فاز 12 كه 
تعدادي از چاه هاي آن آب ده شده، گاز توليدي سكوي آن به تأسيسات 

پالايشگاهي اين فاز پارس جنوبي ارسال مي شود. 
همه اينها در ش��رايطي اس��ت كه اين فاز هنوز قرارداد روشني ندارد. 
خبرها حكايت از آن دارد كه ش��ركت ملي نفت ايران براي توسعه اين 
فاز با شركت فرانسوي توتال مذاكره هايي داشته و موافقتنامه اي امضا 
كرده كه طبق آن توتال براي توسعه فاز 11 رقمي بين 8 تا ٩ ميليارد 

دلار را پيشنهاد داده است. 
در عصر »پس��ابرجام«، ش��ركت هاي متعددي از اي��ران، ايتاليا، هند، 
چين، مالزي، فرانس��ه، ژاپن و... براي سرمايه گذاري در توسعه فاز 11 
پارس جنوبي، آمادگي خود را اعلام كردند ك��ه جدي ترين گزينه ها، 
شركت هاي اني ايتاليا و توتال فرانسه بودند كه البته شركت ملي نفت 

ايران براي واگذاري اين پروژه به توتال بدعهد تمايل بيشتري دارد. 
در اوايل تابستان سال گذشته هم ش��ركت ملي نفت ايران با واگذاري 
توس��عه فاز 11 به ش��ركت مپنا موافقت كرد. پس از آن هم بعضي از 
مقام هاي مس��ئول در ش��ركت ملي نفت ايران گفته بودند با توجه به 
اينكه توسعه فاز 11 يك پروژه ساده اس��ت و تنها به حفاري نياز دارد، 

شركت هاي ايراني توان حضور در اين پروژه را دارند. 
گويا داستان غم انگيز توسعه نيافتن فاز 11 ميدان مشترك پارس جنوبي 
س��ر دراز دارد و س��رانجام همان طور كه بيژن زنگن��ه در آغاز تصدي 
مسئوليت وزارت نفت در گفت و گو با يكي از رسانه ها گفته بود كه فاز 
11 را براي شركت فرانسوي توتال نگه داشته است، توسعه اين فاز را به 

اين شركت فرانسوي بدنام در ايران واگذار كند. 
    هزينه توسعه بخش دريايي 

همه اينها در حالي اس��ت كه هم اكنون ميدان گازي پارس جنوبي به 
دوران افت فشار خود وارد شده و با شرايطي كه اكنون در پيش روي آن 
است، به طور قطع فرآيند توسعه و نگهداش��ت توليد از آن در قياس با 

زمان آغاز توسعه متفاوت و هزينه هاي آن بيشتر است. 
قبلًا در هر فاز پارس جنوبي كمابيش 11 حلقه چاه حفاري مي شد، اما 
هم اكنون با توجه به افت فشار مخزن، اين تعداد چاه بايد دو برابر شود 
كه به طور قطع به هزينه بيش��تري هم نياز دارد. در عين حال با توجه 
به ش��رايط مخزني حادث ش��ده در پارس جنوبي، افزون بر افت فشار 
گاز، توليد ميعانات گازي هم از حدود سه تا پنج سال آينده دچار افت 
بسيار شديدتري مي شود، بنابراين از آن پس نياز است كه براي هر فاز 
پارس جنوبي، ساخت يك سكوي ايستگاه تقويت فشار در دستور كار 
قرار بگيرد تا گاز و ميعانات گازي را پمپ كند و بر افت فشار مخزن چيره 
شود تا برداشت از اين ميدان عظيم مشترك كم نشود كه به طور طبيعي 

هزينه سرمايه گذاري ها در اين بخش را افزايش مي دهد. 
به گفته يك مقام مسئول در شركت ملي نفت ايران، هم اكنون توسعه 
يك فاز استاندارد پارس جنوبي در بخش دريا با قيمت هاي كنوني، به 
حدود يك تا 1/2 ميليارد دلار و دو ف��از آن به حدود 2 تا 2/4 ميليارد 
دلار س��رمايه گذاري نياز دارد، بر اين اساس، س��اخت يك پايه و يك 
سكو حدود 2۰۰ تا 2۵۰ ميليون دلار، ساخت خط لوله حدود 2۰۰ تا 
2۵۰ ميليون دلار و حفر 2۰ حلقه چاه هم حدود ۵۵۰ تا 6۰۰ ميليون 

دلار هزينه دارد. 
او ادامه مي دهد: هم اكنون هر يك از سكوهاي گازي در پارس جنوبي 
2هزار و ۵۰۰ تا 2 هزار و 7۰۰ تن وزن دارد، در حالي كه سكوي ايستگاه 
تقويت فش��ار با تأسيس��ات و تجهيزات س��نگيني كه روي آن نصب 
مي ش��ود، بين 7 هزار و ۵۰۰ تا 1۰ هزار تن وزن دارد و سرمايه گذاري 
براي ساخت آن نيز معادل همان هزينه 1/2 ميليارد دلاري براي ساخت 
سكو، خطوط لوله و حفاري اس��ت، بر اين اساس، هزينه توسعه بخش 
دريايي فاز 11 پارس جنوبي كه معادل دو فاز است، با مدلي كه شرح 

داده شد، حدود چهار تا پنج ميليارد دلار برآورد مي شود. 
رقم پنج ميليارد دلاري توسعه بخش دريايي دو فاز پارس جنوبي كجا 
و رقم پيش��نهادي حدود ٩ ميليارد دلاري توتال براي توسعه فاز 11 
كجا!؟ البته حجم نهايي سرمايه گذاري در قرارداد طرح توسعه بخش 
خشكي و دريايي فاز 12 پارس جنوبي )معادل سه فاز( كه با پتروپارس 
بسته شده بود، با توجه به افزايش هزينه ها، تحريم ها و... به گفته يك 
مقام آگاه در نفت، در انتهاي كار حدود 13 ميليارد دلار برآورد ش��د 
كه اين افزايش هزينه جاي تأمل دارد، هرچند كه اين پروژه از سوي 

شركت داخلي اجرا شده باشد. 
اكنون 16 سال از آغاز برنامه توس��عه فاز 11 پارس جنوبي مي گذرد؛ 
فازي كه در مرزي ترين نقطه اين مخزن مشترك قرار دارد و مهاجرت 
گاز از اين نقطه از مخزن، به طرز عجيبي زياد اس��ت كه تصور آن، آه 
حسرت را بر دل هر شهروند و مس��ئول ميهن دوستي باقي مي گذارد. 
برنامه توسعه فاز 11 پارس جنوبي در حالي به پايان دومين دهه از عمر 
خود نزديك مي شود و در معرض غفلت مسئولان مربوط قرار گرفته 
است كه به گفته برخي مسئولان شركت ملي نفت ايران، ساخت سكو، 
خطوط لوله و حفاري چاه هاي اين فاز از س��وي ش��ركت هاي داخلي 

ميسر است.

خودماني سازي ميادين نفتي براي نامحرمان

هادی  غلامحسینیوحید  مروج

وحیدحاجیپور
گزارشیک

 سرگرداني سهامداران سيمان فارس نو 
در شعب بانك تجارت

 شركت سيماني فارس نو 
اعتبار »كدال « را خدشه دار كرد 

ش�ركت س�يماني فارس نو )في�روز آب�اد( در حال�ي در اطلاعيه 
رس�مي در كدال مدع�ي پرداخ�ت س�ود س�هامداران حقيقي 
ب�الاي 200 هزار س�هم از ابتداي ش�هريور ماه س�ال 95 از طريق 
ش�عب بانك تجارت ش�ده  كه س�هامداران در بين ش�عب بانك 
تجارت سرگردان ش�ده اند و خبري از پرداخت سود آنها نيست. 
 به گزارش »جوان«، كدال سامانه الكترونيكي رسمي است كه ناشران 
بورسي اطلاعيه هاي مهم شركت هاي بورسي را روي آن قرار مي دهند 
و از اعتبار خاصي برخوردار است. چندي پيش مديران شركت سيمان 
فارس نو طي اطلاعيه اي رسمي كه در كدال منتشر شده به طور رسمي 
از پرداخت سود سهامداران حقيقي بيش از 2۰۰هزار سهم اين شركت 

از طريق شعب بانك تجارت خبر دادند.
طي روزهاي گذش��ته س��هامداران حقيقي ش��ركت س��يمان فارس نو 
)فيروزآباد( در حالي براس��اس اطلاعيه رسمي منتش��ر شده شركت در 
س��امانه كدال براي اخذ سود سهام خود به ش��عب بانك تجارت مراجعه 
كرده اند كه بانك تجارت به مراجعان گفته كه پولي براي پرداخت س��ود 
سهام به اين بانك واريز نشده است و همين امر موجب سرگرداني صدها 
 سهامدار شركت س��يمان فارس نو در بين شعب بانك تجارت شده است. 
به نظر مي رس��د س��ازمان بورس اوراق بهادار از اين پس بايد روي انتشار 
اطلاعيه ناشران در سامانه الكترونيكي كدال بيشتر دقت نظر داشته باشد 
تا اطلاعيه هايي كه در اين سامانه قرار مي گيرد، مبتني بر واقعيت باشد و 

زمان دقيق پرداخت سود سهام شركت در اطلاعيه درج شود. 
مديران سازمان بورس اوراق بهادار بارها و بارها مدعي توسعه فرهنگ 
سهامداري در كشور ش��ده اند و از طرح هاي خود براي مردمي كردن 
اقتصاد از طريق سهامداري خبر داده اند اما در عمل مي بينيم كه سازمان 
بورس چندان به احقاق حقوق سهامداران جزء توجهي ندارد كه انتظار 

مي رود اين مقوله اصلاح شود.
    پاداش 170 ميليوني شركت سيمان فارس نو 

شركت سيماني فارس نو )فيروزآباد( كه زيرمجموعه هلدينگ سيماني 
فارس و خوزستان است و اين هلدينگ نيز زيرمجموعه سازمان تأمين 
اجتماعي اس��ت، همان شركتي اس��ت كه پاداش هيئت مديره اش در 
مجمع س��ال ٩۵ بالغ بر 17۰ميليون بوده اس��ت كه اگر اين پاداش را 
بين پنج عضو هيئت مديره تقسيم كنيم به هر يك از اعضا 34 ميليون 
پاداش مي رسد كه تقريباً معادل 43 برابر حقوق يك كارگر حداقل بگير 
در جامعه است. سود هر سهم سال ٩4 شركت سيماني فارس نو نسبت 
به سال ما قبل با افت 43 درصدي به 86 تومان رسيده است و سهامداران 
منتقد عملكرد ضعيف مديران بوده اند، با اين حال پاداش هيئت مديره 

 نسبت به سال ماقبل در كمال تعجب بيشتر شده است!  

 اعطاي تسهيلات ۳۰۰ ميليارد توماني
به معادن كوچك و متوسط

كرباسيان: نجومي بگير نيستم 
رئيس هيئت عامل سازمان توسعه و نوسازي معادن و صنايع معدني 
ايران با رد حقوق هاي نجومي در اين سازمان گفت: طبق قراردادي 
كه اخيراً بين بانك ملت و صندوق بيمه فعاليت هاي معدني منعقد 
شد، در قبال 100 ميليارد تومان س�رمايه، 300 ميليارد تومان وام 
به معادن كوچك و متوس�ط بخ�ش خصوصي اعطا خواهد ش�د. 
مهدي كرباس��يان در يك نشست خبري با اش��اره به تخصيص 3۰۰ 
ميليارد تومان وام به معادن كوچك و متوسط گفت: در حال حاضر 12 
قرارداد در مرحله عملياتي شدن، قرار گرفته است. كرباسيان با اشاره 
به افزايش س��رمايه صندوق بيمه فعاليت هاي معدني به 11۰ ميليارد 
تومان، گفت: قرارداد بانك ملت و صن��دوق بيمه فعاليت هاي معدني 

حدود هفت ماه معطل مانده بود كه دو هفته پيش نهايي شد. 
وي در ادامه از پيشنهاد ايميدرو براي اختصاص تسهيلات 3 تا 4 ميليارد 
يورويي به اين سازمان در برنامه ششم توسعه خبر داد و گفت: در صورت 
تخصيص اين منابع، مي توانيم سه برابر اين رقم، جذب سرمايه گذاري 
خارجي داشته باشيم. رئيس سازمان توسعه معادن در پاسخ به سؤالي 
مبني بر اينكه گفته مي شود نام شما در فهرست گيرندگان حقوق هاي 
نجومي قرار دارد، آيا اين موضوع را تأييد مي كنيد؟ گفت: خير، اينطور 
نيس��ت. در فهرس��ت مربوطه نام هيچ كدام از كاركنان ايميدرو نبوده 
است. ما الزامات مربوطه را رعايت كرده ايم و هيچ پرداخت غيرمعمولي 
نداشته ايم. معاون وزير صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: حتي قرار بود 
حقوق ۵۰ درصد از پرسنل ايميدرو 22 درصد افزايش يابد كه من گفتم 
اين افزايش نيز اعمال نش��ود. مديرعامل ايميدرو در پاسخ به پرسش 
ديگري كه در حال حاضر عضو هيئت مديره چند شركت هستيد، افزود: 
هم اكنون از هيئت مديره دو شركت مس و فولاد مباركه استعفا كرده ام 
و فقط عضو هيئت مديره ايميدرو هستم، البته بايد تأكيد كنم زماني كه 

عضو هيئت مديره اين دو شركت بودم آنها رشد توليد را داشته اند.

مديرعامل شركت ملي نفت: شايد ترك تشريفات كنيم

محمد دهقان: آقای لاريجانی در نشست غيرعلنی مجلس IPC را ساده سازی كرد و فقط 8 دقيقه به منتقدان وقت داد

 هشدار بروز بيماري تب برفكي 
در دام هاي سنگين از مهر

رئيس سازمان دامپزش�كي كشور با اشاره به 
مش�كلات مالي موجود براي واكسيناسيون 
دام ه�اي س�نگين ب�ه بيم�اري ت�ب برفكي 
گفت: از ابتداي مهرماه ش�اهد ب�روز بيماري 
تب برفكي ميان دام هاي سنگين خواهيم بود. 
مهدي خلج در جمع خبرن��گاران از عملكرد اين 
سازمان دفاع كرد و از رشد ميزان واكسيناسيون 
دام ها نس��بت به دو سال گذش��ته سخن گفت و 
افزود: براي پرداخت مطالبات دامداران در خصوص 
تب مالت مشكلات مالي وجود دارد و ما نتوانستيم 
در موقع مقرر مطالبات آنها را پرداخت كنيم. وي 
تصريح كرد: براي رفع اين مش��كل قبول كرديم 
كه 2۵ درص��د هزينه بيمه دام دامداران توس��ط 
سازمان دامپزش��كي و مابقي آن توسط صندوق 
بيمه محصولات كش��اورزي تأمين شود تا از اين 

طريق بتوانيم زيان دامداران را جبران كنيم. 
خلج گفت: در اين خصوص تفاهمنامه هاي لازم 
براي توسعه كار صورت گرفته است و ما آماده  ايم 
كه 2۵ درصد سهم خود براي بيمه دام دامداران 
را پرداخت كنيم اما هنوز 7۵ درصد سهم صندوق 
بيمه كشاورزي براي پرداخت تأمين اعتبار نشده 
است. رئيس سازمان دامپزشكي افزود: براساس 

همكاري هايي ك��ه با وزارت بهداش��ت داريم به 
دنبال كاهش تعداد افراد مبت��لا به بيماري تب 
برفكي در س��ال جاري هس��تيم. اما لازم اس��ت 
با افزايش اعتب��ارات بتوانيم تعداد بيش��تري از 
دام هاي خود را واكس��ينه كنيم. رئيس سازمان 
دامپزشكي كشور افزود: اين بيماري از مرزهاي 
غربي كشور نظير عراق و شرق تركيه به كشور ما 
وارد شد و خس��ارات زيادي برجاي گذاشت و تا 

سال جاري ادامه داشت. 
وي درخصوص واكسيناس��يون دام ها به بيماري 
تب برفكي، گفت: به دليل محدوديت هاي منابع 
مالي سازمان دامپزشكي كشور، تنها واكسيناسيون 
خود را براي دام هاي سبك به صورت رايگان انجام 
مي دهد. وی افزود: در دام هاي س��نگين با توجه 
به اينكه واكسيناس��يون به صورت رايگان انجام 
نمي شود تنها توانستيم ۵۵ تا 6۰ درصد دام هاي 
موجود كش��ور را واكس��ينه كنيم. وي با هشدار 
درخصوص افزايش تلفات دوباره بيماري تب برفكي 
از مهرماه در كشور گفت: به دليل نقصان ياد شده 
در خص��وص واكسيناس��يون دام هاي س��نگين 
پيش بيني مي شود كه از مهرماه سال جاري دوباره 

اين بيماري در كشور گسترش يابد.

گزیده


